
 
 

PLE ORDINARI 16/07/2020 

9) Proposta d’aprovació del règim de retribució de la regidora Núria Mas Folch 

 
En relació a aquest canvi, ens agradaria saber si l’equip de govern té previst una 
modificació de les delegacions de les regidories tenint en compte la reducció de jornada de 
la regidora Núria Mas Folch. 
 
Sentit del vot: Abstenció 

10) Aprovació de les festes locals de Riudoms per l'any 2021 

Sentit del vot: A favor 

11) Moció presentada pel grup municipal d'ERC-AM per crear el Consell Municipal de             
Salut i Benestar Social com a primer pas per elaborar un Pla Local de Salut i Benestar                 
Social 

Voldríem fer un distinció al redactat de la moció atès que parla d’iniciatives “públiques i 
privades”, la CUP defensa un model de santitat pública i de qualitat i estem en contra que es 
mercantilitzi la Salut. Creiem que és un dret bàsic i que per tant és important tenir un sector 
públic fort, sense la necessitat de fomentar el sector privat. És per això que voldríem 
demanar un aclariment respecte aquest punt. 
 
Per la resta d’aspectes, ens sembla una bona iniciativa, sobretot si es fa tenint en compte 
l’aportació de tothom.  
 
Finalment, volem posar de manifest que en cas que s’opti per la creació d’aquest òrgan, cal 
que sigui un òrgan útil, plural i democràtic.  
 
Actualment a l’Ajuntament disposem d’altres òrgans amb un funcionament similar al que es 
descriu en aquesta moció però que a la pràctica no creiem que funcionin de manera 
adequada ni siguin prou eficaços, com per exemple el Consell Escolar Municipal que no 
compleix les convocatòries ordinàries, la Fundació Gaudí que al llarg d’aquests anys ha 
tingut un paper testimonial o fins hi tot la Taula de Comerç on no hi podem participar totes 
les formacions polítiques. 
 
Sentit del vot: A favor 



 
 

12) Moció presentada pel grup municipal de la CUP per tal de reclamar el finançament               
de la Llar d'Infants Picarols a la Generalitat de Catalunya 

 
L’etapa de 0-3 anys és l’etapa en la qual es promou un context educatiu acollidor, amb 
valors, inclusiu, obert a la diversitat i flexible. Les escoles bressol tenen una doble funció: l’ 
educativa per una part i també la social. 
 
Aquest és un servei bàsic necessari per poder donar resposta, entre d’altres qüestions, a la 
incorporació de la mare i del pare al món laboral. Com tots els serveis públics, aquest ha de 
rebre un bon finançament que permeti desenvolupar l’activitat de forma adequada, tant per 
les persones que hi treballen com per les usuàries. 
 
Al nostre municipi la Llar d’Infants Picarols n’és un bon exemple: cal reconèixer el gran 
treball que hi desenvolupen les educadores i també els encerts en els canvis recents del 
projecte educatiu. 
 
L’any 2011 la Generalitat de Catalunya va emprendre retallades econòmiques que van 
afectar molts serveis públics del país, com ara les escoles bressol. Fins llavors el cost de les 
escoles bressol públiques, majoritàriament de titularitat municipal, es repartia a parts iguals 
entre Generalitat, ajuntaments i famílies, la qual cosa significava que cada part pagava uns 
1.800 euros per plaça anualment. 
 
Aquest model va deixar d’aplicar-se amb l’inici de les polítiques de retallades econòmiques i 
la Generalitat va reduir la seva aportació, de manera retroactiva, a 1.600 euros per al curs 
2010-2011 i a 1.300 euros per al següent. Posteriorment aquest import es va fixar en 875 
euros, però aquest ja no va ser assumit per la pròpia Generalitat sinó que es va decidir que 
el pagament seria assumit per les diputacions provincials. 
 
El Tribunal Superior de Justícia de Catalunya (TSJC) ha donat la raó a aquells ajuntaments 
que van interposar contenciós contra la Generalitat de Catalunya pel finançament de les 
escoles bressol i va condemnar la Generalitat a compensar les aportacions no rebudes 
durant els cursos 2012-2013, 2013-2014 i 2014-2015. El Tribunal determina que, tot i que la 
titularitat de la competència en ensenyament infantil correspon als ens locals, la resta 
d’administracions no estan exonerades del seu  finançament i, també la Generalitat, que té 
com a responsabilitat pròpia el finançament local, especialment respecte als Ajuntaments 
amb qui va signar convenis i a qui va subvencionar. 
 
Atès que el TSJC rebutja que els ajuts donats per les Diputacions (entre 60.000€ i 70.000€ 
per curs en el cas de la Llar d'Infants els Picarols) es fessin per compte i en substitució de la 
Generalitat, ja que aquestes actuaven en compliment d’una competència pròpia que és la 



 
 

de cooperació. Aquests recursos són propis del sistema local i no són assimilables als de la 
Generalitat, que en té la responsabilitat pròpia respecte el finançament local. 
 
Per tots aquests motius, el Grup Municipal de la CUP proposa al Ple de l’Ajuntament de                
Riudoms l’adopció dels següents ACORDS: 

   
PRIMER.- Que l’Ajuntament de Riudoms faci un estudi econòmic del finançament de la Llar              
d’Infants Picarols des de l’any 2012 fins a l’actualitat en un termini màxim de tres mesos,                
determinant de manera exacta i detallada el finançament d’aquest servei municipal en            
relació a: 
 

- Les aportacions no rebudes per part de la Generalitat de Catalunya durant aquest             
període. 

- Les aportacions rebudes per la Diputació de Tarragona durant aquest període. 
- El cost addicional que han hagut d’assumir les famílies per la manca de finançament              

que correspon a les administracions superiors durant aquest període. 
 
SEGON.- Que l’Ajuntament de Riudoms presenti un requeriment davant el Departament           
d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya perquè aboni els recursos econòmics que            
s’haurien d’haver destinat a la Llar d’Infants Picarols des de l’any 2012 fins a l’actualitat               
segons l’estudi econòmic realitzat pel propi Ajuntament, tenint en compte la resolució de la              
sentència 844/2017 de 17 de novembre dictada pel Tribunal Superior de Justícia de             
Catalunya. 
 
TERCER.-  Fer efectius tots els acords d’aquesta moció en un termini màxim de nou mesos. 
 
Sentit del vot: A favor 
 
13) Moció conjunta presentada pels grups municipals del PSC i de Junts per Riudoms 
en recolzament a la Societat de Caçadors de Riudoms 
 
En primer lloc, volem posar de manifest que entenem que l’activitat de la caça pot ser útil 
per tal de controlar els danys a l’agricultura, ja que hi ha diverses espècies que fan malbé 
els cultius (com per exemple porcs senglars, conills i tudons). 
 
Més enllà d’aquest aspecte, considerem que no estem d’acord en el que s’explica a la 
moció. L’informe que s’esmenta està sol·licitat per ARTEMISAN, una fundació que està a 
favor de la caça i que per tant, pot provocar un cert biaix en les dades exposades. 
 
L’acord PRIMER de la moció fa esment a que la caça contribueix a la configuració de la 
biodiversitat, nosaltres creiem què no és així. Com es millora la biodiversitat si es maten 
animals? 



 
 

 
L’acord SEGON, parla sobre recolzar l’activitat ocellaire i es justifica dient que no es fa mal 
a l’ocell i que és una pràctica innòcua i que no té cap perjudici.  
 
Nosaltres no hi estem d’acord. Treure ocells i tancar-los en una gàbia no és una pràctica 
innòcua i comporta la captura en viu d'espècies protegides, cosa que les directives 
europees no contemplen i el Tribunal Europeu sols ha considerat admissible en casos 
excepcionals. Sembla ser que a l'Estat espanyol aquesta qüestió ja li ha representat alguna 
condemna... 
 
No podem estar a favor de capturar ocells fringílids, i tornem a esmentar la contradicció que                
suposa l’acord PRIMER amb l’acord SEGON respecte la contribució a la biodiversitat. 
 
Respecte el que s’esmenta de les repoblacions amb perdiu roja que alimenten l’àliga, si no               
es matés la perdiu no caldria fer aquestes repoblacions. També posem en dubte si les               
repoblacions de perdiu que es fan són repoblacions de perdius de granja que probablement              
no tenen el mateix comportament ni estan adaptades al hàbitat natural. 
 
Respecte el control d’accidents de trànsit provocats per animals, creiem que hi ha             
alternatives com per exemple crear “passos de fauna”.  
 
Actualment a Catalunya només tenim 1 pas de fauna en tot el territori. Això si, tenim senyals                 
d’avís de passos de fauna ben senyalitzats i marcant els kilòmetres afectats, però sense              
regular velocitats ni barreres que evitin aquests accidents. 
 
Altres aspectes que podríem tenir en compte respecte l’activitat de la caça 
 
Sinó anem errats, Catalunya no té llei de caça (les Illes Balears, sí per exemple), i                
actualment aquesta activitat es basa en la Llei Espanyola. El programa polític de la CUP per                
a les Eleccions al Parlament de 2017 ja exposava una proposta on s’eliminés l’activitat de la                
caça per lleure o com activitat lúdica i aquesta es reduís a el control en casos de                 
sobrepoblació d’espècies. 
 
Podríem esmenentar també l’impacte de residus que suposa la no-recollida de cartutxos, i             
això es pot constatar caminant pel terme en època de cacera. O també els desperfectes 
 
O l’impacte en l’abandonament d’animals, ja que molts dels gossos que trobem a les 
gosseres han estat vinculats prèviament amb l’activitat de la caça. Un fet que a més de 
suposar un patiment animal suposa una despesa pública pel manteniment d’aquests 
animals. 
 
 



 
 

Per tots aquests motius, no podem donar suport a la moció que avui presenten els grups de                 
Junts per Riudoms i el Partit dels Socialistes de Catalunya. Hi votarem en contra. 
 
Sentit del vot: En contra. 
 
 
 
 


